
LISTOPAD 2023 

V předposledním měsíci roku pořádaly stromy a keře velkolepý karneval. Některé se 

převlékly do žluta, jiné do hněda, další daly přednost červené a celkově se předháněly 

v jednotlivých podzimních odstínech. Liliovníky tulipánokvěté před školou upřednostnily 

žlutou a okrovou barvu. Byl to krásný pohled, obzvláště když vysvitlo slunce. 

 

A jak jsou pestré barvy podzimu, kdy člověk tak nějak intuitivně zpomaluje, jsou pestré  

i povahy lidské. Co člověk, to jiný názor, jiné mínění, jiný pohled na svět, a dokonce i jiný 

žebříček hodnot. 

Někdo si více váží lidských vlastností, jako je dobrotivost, laskavost, mírnost, vděčnost, 

pokora, skromnost, smysl pro humor… někdo vidí život v hromadění majetku, v oslovování 

s tituly, v zásobování hmotnými věcmi, život v přísnosti, nesmlouvavosti, striktním 

dodržování pravidel bez možnosti žádných výjimek… Jistě není nic špatného mít peníze, 

majetek, dokonce dodržovat řád a pravidla je více než nutné. Akorát se z toho nesmí stát 

naše životní modla. 

Slovům pravda a láska se mnozí vysmívají. Jenomže protipólem je lež a nenávist. Člověk se 

musí rozhodnout, čemu dá přednost. 

Po listopadovém filozofickém úvodníku se můžeme vrhnout na dění na Slovaňáku. Ale to 

hloubání a přemýšlení možná ještě sem tam vykoukne na povrch. 



Během tohoto měsíce byly některé dny kupodivu docela teplé, jindy nás překvapila ráno 

zima a někdo třeba snil o rukavicích. Anebo bylo třeba vyrazit s parapletem v ruce… 

 

V druhé polovině občas zavítal svatý Martin na bílém koni. Byly to sice krátké, letmé 

návštěvy, ale sníh vzbuzoval předadventní pocit. 

 



 

Člověk by musel být slepý, aby si nevšiml, že koncem října se některé domácnosti, obchody, 

ale i školy a jiné instituce ozdobily do oranžové a černé barvy. Svítící dýně s vypoulenýma 

očima, někdy hrůzostrašné, někdy vtipné, pavouci, čarodějnice, různá monstra, kostlivci, 

záhrobní bytosti a další strašidla vykukovali na nás i ve škole. Některé děti tvořily doma 

s rodiči a pak své rukodělné výtvory nosily k výzdobě školních chodeb a učeben. Poslední 

říjnový den se někteří dokonce strašidelně převlékli. A zde lze opět narazit na různost 

pohledu, je třeba se respektovat. 

Jsou lidé, kteří cizí svátky vítají nebo jim nevadí. Jiný dá přednost rozjímavé návštěvě 

hřbitova a vzpomínání na své blízké zemřelé, ale někdo má rád obojí. Chceme velice 

vyzdvihnout, pochválit a slovně ocenit všechny pedagogy a rodiče, kteří učí děti rozdíl 

mezi Památkou zesnulých, Svátkem Všech svatých a Halloweenem. Děti by se měly naučit 

pochopit, že zatímco v některých zemích je poslední říjnový den ve znamení dýňových 

ozdob, děsivých příšer a strašidel, první dva listopadové dny by se měly obejít bez strachu 

a hororových scén. Jsou to dny naděje, která jde až za hrob. 

Když si rodina anebo školní třída udělá vycházku na hřbitov, může vzít s sebou svíčky navíc 

a zapálit je na hrobech, které působí zanedbaně a zapomenutě. Památka zesnulých je naše 

duchovní dědictví. Vzpomínat na zemřelé je vyjádřením úcty k těm, které jsme milovali, 

ale už nás předešli jinam. Vzpomínkami na ně zůstáváme s nimi spojeni. Budou chodit naši 

potomci a přátelé na naše hroby? Pokud jim půjdeme příkladem, tak jistě ano. 



 

 



 

Žáky na 1. stupni čekaly preventivní programy primární prevence, tzv. Etické dílny od 

neziskové organizace Hope4kids, z.s. 

Prvňáčků se týkal program „Buďme kamarádi“, druháci měli téma „Jak se chránit 

v nebezpečných situacích“, třetí ročníky se učily „Jak se stát dobrým kamarádem“. 

Některé programy mají za cíl posilovat vzájemnou komunikaci a ohleduplnost, prevenci 

šikany a agrese, zvládat stresové situace. Samozřejmě úměrně věku dětí. 

 

Dále využívá naše poradenské pracoviště služeb Společnosti Podané ruce, o.p.s. Čtvrťáci 

prošli preventivním programem zaměřeným na nebezpečí internetu a sociálních sítí – 

„Internetem bezpečně“ a páté ročníky se zaměřily na téma „Emoce a my“ a jejich zvládání 

či využití. 

Naši žáci si osvojují také svůj postřeh, uvažování i fyzickou kondici při dopravní výchově. 

Čtvrťáci se vydali na dopravní hřiště na Riviéře. 

 



Paní učitelky z prvních ročníků vzaly „své“ děti do královopolské pobočky Knihovny Jiřího 

Mahena na besedu s ilustrátorkou knih paní Ilonou 

Komárkovou, která je známá pod pseudonymem Komára,          

a knížky nejen ilustruje, ale některé i napsala. Například 

knížku „Králík je také jenom člověk“. Její obrázky 

nepostrádají jemnost, něhu a zároveň vtip. Beseda se konala 

v rámci projektu Jižní Morava čte. 

Projekt Jižní Morava čte je zaměřen na podporu jedné 

z nejsilnějších skupin návštěvníků veřejných knihoven – 

dětí a mládeže. Cílem projektu je rozvoj čtenářských 

dovedností, posilování čtenářské gramotnosti dětí, posilování mezigeneračních 

vztahů a komunitních aktivit. Důraz je kladen i na propojení obce, knihovny a školy.  

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Do kulturního centra Semilasso 

zavítalo Docela velké divadlo 

Litvínov s pohádkou Dlouhý, 

široký a Bystrozraký. Zúčastnili 

se naši prvňáčci a druháci. 

Divadelní hra o opravdovém 

přátelství, se kterým lze 

společně dokázat velké věci. 

 

 



A ještě se zmíníme o třídě IV. D, která navštívila blízké Technické muzeum, aby se žáci 

zúčastnili dílničky nazvané Příběh Golema. Seznámili 

se tak s legendárním příběhem o Golemovi, kterého 

údajně vytvořil a oživil rabín Löw v renesanční Praze. 

V jedné ze zdejších expozic si lze jeho podobiznu 

prohlédnout v životní velikosti. Povídání žáky vedlo 

na dvůr císaře Rudolfa II., opředeného různými 

pověstmi a legendami o (nejen) zvláštních řemeslech. 

Potom si děti sami vyrobily ze samotvrdnoucí 

terakoty figurku Golema, ať už dle vlastní fantazie, 

či filmové předlohy. 

 

 

~ 

Náš důležitý státní svátek, 17. listopad, si žáci připomněli různou formou. Třeba 

vlastivědným povídáním spojeným s výtvarným tvořením. Jako například v V. A: 

 



I školní družinka dětem připomíná různé svátky. Ať už vyráběním, povídáním, vycházkami. 

Kromě zmiňovaného 17. listopadu si například děti v oddělení s panem vychovatelem Jirkou 

Kozlem probraly státní svátek 28. října a osobnost našeho prvního prezidenta Tomáše 

Garrigue Masaryka. Přečetli si společně kapitolu „Jak slavili 28. říjen“ z knihy Josefa 

Čapka Povídání o pejskovi a kočičce. Zajímavostí je, že v dobách komunismu byla tato 

kapitola z knihy vyřazena, tak ji mnozí dřívější čtenáři třeba ani neznají. 

 



Paní vychovatelky ze školní družiny vzaly děti také do Knihovny Jiřího Mahena na program 

„Kamarádka knížka“. Jednalo o prvňáčky, kteří se seznamovali s knihovnickým prostředím, 

pravidly, knížkami a také, jak s nimi zacházet. Pobočka to byla v Brně-Žabovřeskách, a tak 

měly možnost poznat zase jinou knihovnu, než je ta v Králově Poli. 

 

 

Keramická výzdoba od Vendulky Jebáčkové ze ŠD: 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



V listopadu se konala matematická soutěž pro žáky 5. tříd – MATESO, podobná 

Pythagoriádě. Také má dvě kola, školní a městské, a v každém z nich řeší žáci 15 úloh. Za 

správně vyřešenou úlohu získávají 1 bod, za špatně vyřešenou úlohu 0 bodů. Úspěšným 

řešitelem školního kola je žák, který dosáhl alespoň 8 bodů. V městském kole je úspěšným 

řešitelem každý žák, který získal 10 a více bodů. Od Mgr. Markéty Vančurové máme bližší 

informace: 

Soutěže se zúčastnilo 141 žáků ze 39 základních škol z Brna a okolí. Ve školním kole jsme 

měli 24 úspěšných řešitelů, do městského kola postoupilo 7 našich žáků, z nichž 5 se stalo 

tzv. úspěšnými řešiteli. 

Na prvním místě se umístil náš Jakub Trojan z V. D. Kuba (a ještě jedna žákyně ze základní 

školy Laštůvkova) dosáhl na plný počet bodů čili vyřešil 15 úloh. 

Lukáš Kozmon z V. C skončil ve skupině 2. míst - 14 vyřešených úloh, Sabina Volná z V. D 

vyřešila 11 úloh, Julie Popovičová a Vojtěch Štefl, oba z V. D, zvládli 10 úloh. Gratulujeme 

a děkujeme za reprezentaci naší školy. 

 

~ 

V našem kolektivu máme velmi šikovného fotografa. Je jím Bc. Aleš Ondráček, vychovatel 

ze školní družiny. Schválně se pokochejte jeho uměním… 

 



 

 

 



 

 



 

 



 

 



 

 



Mimo tradiční výuku se žáci na 2. stupni rovněž zúčastnili rozličných činností, které mají 

za cíl zpestřit vyučování, upevnit učivo, nasát ho jinou formou. Chcete vědět více? Tož 

čtěte: 

Šesté ročníky čekal projektový den na téma pravěk a starověk v Pavlově na Pálavě. Kromě 

informací žáci vyráběli i vlastní sošku kopie Věstonické venuše, známou z doby lovců 

mamutů. Čekaly na ně hry přímo v expozici a také kvíz, ve kterém si ověřili nabyté znalosti. 

 

 

 



 

 

 

 

 



Zájemci ze stejných tříd a také z tříd VII. B a C vyrazili začátkem měsíce v podvečer do 

Divadla Polárka na představení Tobiáš Lolness od autora Timothéa 

de Fombelle. 

Světoznámý román je dobrodružnou metaforou našeho vztahu 

k planetě Zemi. Uvěříme, že strom, na kterém bydlíme, je živý? 

Nebo ho beze zbytku využijeme, vytěžíme a proměníme v mrtvý 

pahýl? 

 

 



Jsme rádi, když naši pedagogové sledují kromě vzdělávacího cíle i cíl jiný, a to výchovný. 

Že vedou své žáky                 

k toleranci vůči odlišnosti. 

Mgr. Vladimíra Knytlová 

nám řekla o výuce 

německého jazyka více: 

Skupiny němčinářů ze tříd 

7. C, 7. D a 8. C využily 

možnost zúčastnit se 

festivalu německého filmu 

s názvem DAS FILMFEST. 

DAS FILMFEST pravidelně přináší výběr těch nejaktuálnějších snímků z Německa, 

Rakouska a Švýcarska – jedná se o kvalitní mainstream, dokumenty nebo snímky, které 

sklidily úspěch na mezinárodních filmových festivalech. DAS FILMFEST představuje 

českému divákovi snímky, které by jinak cestu do zdejších kin hledaly jen těžko. 

V rámci tohoto festivalu zhlédli naši žáci v kině Art film s názvem Víkendoví rebelové 

(Wochenendrebellen), jež byl natočen podle skutečného příběhu o autistickém chlapci       

a jeho rodině, která se musí vyrovnat s postižením jejich člena rodiny a snaží se mu 

vytvořit ty nejlepší podmínky pro jeho život. 

 

Francouzštináři si přišli také na své. Paní učitelka Mgr. Veronika Strašáková nám 

prozradila: 

Každý rok probíhá ve vybraných českých městech Festival francouzského filmu, který 

slouží k propagaci francouzské kinematografie a umožňuje divákům zhlédnout tituly, které 

ještě nejsou veřejnosti přístupné. V rámci francouzštiny je to naše každoroční tradice. 

Letos se konal již 26. ročník tohoto festivalu. Projekce se konají v kině ART za podpory 

Alliance Française Brno. Tentokráte jsme zhlédli dobrodružný historický film Tři 

mušketýři: D´Artagnan, který bude mít pokračování. Film byl promítán v originálním znění 

s českými titulky. Díky této akci máme příležitost žákům představit francouzské filmy      

a kulturu s nimi spojenou. 

 

 

 

 



Osmé ročníky se vydaly v rámci výuky dějepisu do kina Lucerna na film Napoleon. Drama 

zachycující život francouzského císaře bylo natočené         

v letošním roce. 

 

 

 

Zároveň je čekal o pár dní dříve výlet na Mohylu Míru nedaleko Slavkova u Brna, kde se 

odehrála známá napoleonská bitva. 

 

~ 

Pro přihlášené žáky z 9. ročníků bylo určeno školní kolo soutěže Hledáme nejlepšího 

mladého chemika ČR, které připravila Mgr. Beáta Konečná. Zúčastnilo se 15 žáků z 9. tříd. 

Do krajského kola postoupili 3 nejlepší z nich. Jsou to žáci z IX. D: 

Vojtěch Tichý – 44 bodů 

Eva Kultová – 41,75 bodů     

Sandra Bergmannová – 41 bodů 

Krajské kolo se koná v prosinci na Střední průmyslové škole chemické na Vranovské ulici. 



Někteří žáci na obou stupních se zapojili do Bobříka informatiky, soutěže pro žáky 

základních a středních škol v rámci hodin informatiky. Jednalo se o zajímavé úkoly, které 

žáci plnili na počítači, jejich odpovědi byly vzápětí zpětně ihned vyhodnoceny. Děkujeme 

Mgr. Evě Čechové a dalším vyučujícím informatiky, že žákům věnovali svůj čas a zájem. 

 

 

 

 

 



A mezitím vším se samozřejmě tradičně učilo. A také sportovalo! Od pana učitele           

Mgr. Jana Kováře jsme se dozvěděli následovné zajímavosti o úspěších našich žáků: 

Družstvu mladších žáků, 6. a 7. ročník, se na začátku listopadu podařilo ve finálové skupině 

okresního kola zahrát velmi pěkný florbal, a s bilancí jedné výhry, jedné remízy a jedné 

prohry získali medaile a pohár za 3. místo. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

O pár dní později proběhl další turnaj, tentokráte starších florbalistů: 

Hráčům 8. a 9. tříd se podařilo ve finále okresního kola vyhrát dva zápasy, a pouze jediná 

výhra je dělila od zisku zlatých medailí. Sportovní úspěch je to veliký, neboť se okresního 

kola města Brna zúčastnilo 50 brněnských škol. Hráčům děkujeme za reprezentaci 

Slovaňáku a přejeme hodně úspěchů v dalším sportování. 

 

Mezi žáky nemáme jen zdatné florbalisty, ale i nadšené a šikovné basketbalisty: 



Ve čtvrtek 30. listopadu 2023 se ve Žďáru nad Sázavou odehrálo konferenční finále 

basketbalové soutěže Jr. NBA League. Pouze dvě vítězství ze dvou zápasů by nám umožnila 

postup do celonárodního finále v Praze. Čekal nás těžký soupeř ze základní školy                     

z Pardubic, který v dosavadním průběhu soutěže ani jednou neprohrál. Odhodlání a touha 

po vítezství našich hráčů však byla vysoká. 

Hrál se basketbal plný nasazení, a hráči předváděli, že na basketbalovém poli rozhodně 

nebudou hrát druhé housle. Po první půli z toho bylo vedení pro náš tým 26:24. V druhém 

poločase nám soupeř odskočil do dvouciferného náskoku a mohla začít naše stíhací jízda. 

Díky maximálnímu možnému nasazení se nám podařilo přiblížit soupeři na 4 body, víc nám 

bohužel soupeř nedovolil. 

Zklamání bylo veliké a odpovídalo prožitému zápasu, přesto se nám podařilo zkoncentrovat 

na poslední zápas o umístění, ve kterém si pořádně zahráli všichni hráči a který jsme            

s přehledem dotáhli do vítězného konce. 

Sezónu jsme ukončili s bilancí 10 výher a 3 prohry s vědomím, že jsme posunuli Slovaňák 

v basketbale zase o kus dál. Pro tento mladý tým složený nejen z basketbalistů, ale                

i fotbalistů, fotbalistek, florbalistů, tenistů, tanečnic a dalších sportovců, to je veliký 

úspěch. Třeba to od tohoto týmu ještě nebylo poslední slovo a v budoucích letech 

navážeme na dosažené výsledky. 

Na viděnou v příští sezóně.     Jan Kovář 

 
 

 

Na konci listopadu se konala kvalifikace soutěže ve šplhu. Do finále Brna a Jihomoravského 

kraje se probojoval náš Ondřej Štrouf z IX. C. Konalo se na svátek svatého Mikuláše, ale 

dozvíte se více v prosincové školní kronice. 



Ještě se s vámi podělíme o jednu radost ze sportovního úspěchu našich žákyní.               

Linda Doskočilová ze IV. B, Aneta Friedelová z V. A, Karolína Blažková z V. B,                       

Iva Dosedlová, Karin Kopecká, Agáta Paschová z V. D získaly zlaté medaile! Dne                   

18. listopadu se v Ostravě konalo Mistroství České republiky ve společných skladbách 

moderní gymnastiky. Děvčata se tak stala mistryněmi České republiky v sestavě s kužely. 

Sice se to školy netýká, nicméně jsme potěšeni každými úspěchy našich žáků a žákyní 

včetně těch mimoškolních. Zavolali jsme si je do ředitelny, aby mohl vzniknout na památku 

snímek se zlatou trofejí. Gratulujeme a přejeme další úspěchy a také někdy i odpočinek, 

protože tréninky jsou jistě velkou dřinou. 

 
 

V říjnové školní kronice jsme slíbili zmínit výsledky celostátní sbírky Bílá pastelka, které 

se každý rok coby škola zúčastňujeme (zaměstnanci a nejstarší žactvo). Celkem se na naší 

škole podařilo vybrat krásných 3. 500 Kč. Celkový výtěžek sbírky v rámci České republiky 

se vyšplhal na 4 670 551 Kč. 

Jménem Bílé pastelky srdečně děkujeme vedení školy a všem studentům, kteří podpořili 

celostátní sbírku Bílá pastelka a umožnili tak rozvoj 

sociálně rehabilitačních služeb a programů na zvýšení 

zaměstnanosti pro lidi s vážným oslabením nebo ztrátou 

zraku. 

 

 

 

 

Naše škola se každý rok zapojuje do výtvarné soutěže vyhlášené ParaCENTREM Fénix, 

které již 19 let pomáhá lidem s ochrnutím po poškození míchy. Obrazy a obrázky vždy 

projdou odbornou komisí složenou z osobností z kultury i byznysu. Tak se stalo i letos         

a z dorazivších 1109 děl ze 72 základních, uměleckých a středních škol bylo vybráno          

71 obrazů, které postoupily do benefiční „Dražby pro Fenix“. Ta se konala 23. listopadu 

v brněnském Divadle Reduta. 



Mezi draženými díly byl i obrázek naší Terezy Minaříkové nazvaný Noční obloha. 

Z vyvolávací ceny 1. 000 Kč vystoupal obraz na 2. 800 Kč, a tak Terezka přispěla svým 

umem pro dobrou věc. Budeme se těšit příští rok, že se naše škola znovu zapojí. 

 



No, a to je vše. Vlastně ne. Ještě básničku na rozloučenou. Hezky rozjímavou, možná 

trochu tesknou, ale rozhodně krásnou a zvoucí k zamyšlení. Když je ten listopad. 

 

Poslední – Vladimír Holan 

Poslední list se třese na platanu, 

neboť on dobře ví, že co je bez chvění, není pevné. 

Třesu se, Bože můj, neboť tuším, 

že brzy umřu a pevný měl bych být. 

Z každého stromu spadne i ten nejposlednější list, 

neboť on není bez důvěry k zemi. 

Z každého člověka spadne i ta poslední přetvářka, 

neboť prkno v márnici je docela prosté. 

List nemusí tě, Bože, prosit o nic, 

dal jsi mu růst a on to nepokazil. 

 

Ale já… 

 

 
 


